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 VYDÁVÁ OBEC LUKAVICE - Vesnice Pardubického kraje roku 2017

 (3 přílohy – svozy odpadů, info hroby, jízdní řády)

ROK 2050 PTAČÍ SNĚNÍ
Kde v korunách vítr hvízdá, 
kde maj ptáci svoje hnízda,
tam, kde malé šišky zrajou,
tam až chtěl bych vyšplhati
a s ptáky si vyprávěti,
co z té výšky asi vidí,
a jak se jim líbí lidi.
Proč chodí tak zachmuření,
radost na nich vidět není.
Máme ale někdy snění,
že se snad svět zase změní.
Známe i svět krásnější,
kde jsou lidi šťastnější,
Funguje tu, co jsme chtěli,
bohatý se s chudým dělí.
Silný slabšího tu chrání,
jinak by to nešlo ani.
Každý to tu pozná hned,
je to prostě šťastný svět.
Lidé se zde usmívají,
moc krásně si povídají,
každou bolest štěstím hojí.
Nemají tu parlament,
proto všechno řeší hned.
Nemají tu tuneláře,
proto se jim daří dobře,
nemají tu zákony,
mají jenom dohody.

Nemůžem nikoho nutit,
nenechte se balamutit.Opijí 
vás slibama,
aby vládli nad váma.
Tím svou vládu prodlužují
a vaši zem zadlužují
všechno se však nedá skácet,
každý dluh se musí splácet,
jednou až se probudíte
pravdu celou se dozvíte
co dolehlo na naši zem
všechno skončí jen pláčem.
Tohle žádný recept není
to je jenom ptačí snění. 

                          Leopold Paďour 

Nemají tu ani senát,
zloděje tu marno hledat.
I cizí se tady zdraví,
navzájem si povídají.
A hned si už nejsou cizí,
všechna bolest v srdci zmizí,
na samotu je to lék,
každého hned přejde stesk.
Nikdo nemá v srdci tíseň,
zní tu jenom štěstí píseň.
Je to jenom přání zbožné,
zatím to však není možné.
Milý synu, milá dcero,
tady vládne desatero.

Letošní Mikulášská procházka, byla pro děti připomínkou, že 
čert nikdy nespí a že ho ani Covid nezastaví.

PŘÍJEMNÉ PROŽITÍ VÁNOČNÍCH 
SVÁTKŮ A JEN SAMÉ DOBRÉ 

ZPRÁVY V ROCE 2021 PŘEJEME 
VŠEM NAŠIM OBČANŮM A 
ČTENÁŘŮM OBČASNÍKU.            



Volby do zastupitelstev krajů konané dne 2.–3.10.2020 Zastupitelstvo Pardubického kraje - 
výsledky Lukavice

Volby do zastupitelstev krajů konané dne 2.10. – 3.10.2020
Výsledky hlasování za územní celky – Obec Lukavice 

https://www.volby.cz/pls/kz2020/kz311?xjazyk=CZ&xkraj=8&xnumnuts=5304&xobec=580627 

Volební komise to tentokrát neměla jednoduché, po celou 

dobu voleb musela 

dodržovat a kontrolovat 

nastavená hygienická 

opatření .  Naprostá  

většina voličů pochopila, 

že pravidla nenastavila 

komise a snažila se jim 

práci neztěžovat. Děkuji 

voličům za účast ve 

volbách a soukromě též 

za hlasy pro mou osobu.        

                         

I. Severová  

Takhle by to třídění ale vypadat nemělo. Speciálně na dolním konci obrovnává někdo, kdo si 
libuje v nepořádku, odpadem kontejnery. Že tyto zvony mohou využívat pouze občané a ne 
firmy, je snad už všeobecně známo. V době Covidu se v domácnostech asi více uklízelo, 
balíky nestačí dopravci doručovat a kontejnery se plní daleko rychleji než obvykle. Pokud 
jsou plné, zavolejte na obec a my objednáme vyvezení, i když i to někdy trvá víc než týden. 
Snad po tu dobu můžeze mít odpad doma připravený a nemusíte s ním obrovnávat zvony. I 
kolem nich bydlí občané a ti mají pak ten nepořádek pod okny. Všichni jistě chceme žít v 
čisté a upravené obci.

Ve dnech 14. 9. – 28. 9. jste měli možnost v 
zasedací síni obecního úřadu navštívit výstavu 
popularizující třídění odpadů. Výstava s 
názvem BRÁNA RECYKLACE, poutavou a 
interaktivní formou vysvětlovala smysl 
recyklace a třídění odpadů. Výstava byla 
pořádána ve spolupráci s autorizovanou 
obalovou společností EKO-KOM, a.s. Jak 
důležité bude v budoucnu třídění, dává tušit 
aktuálně sněmovnou schválený odpadový 
zákon, který zvedá cenu netříděného odpadu z 
500 na 1850 Kč/t. Pouze obce, ve kterých 
budou občané třídit, budou mít cenu nižší.



SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Vítáme nové občánky
Červenec

· Meda Buriánová
Srpen

· Daniel Kacálek
Září

· Matyáš Prokopec
Říjen

· Prokop Hubálek
Listopad

· Emma Lockerová

Blahopřejeme jubilantům

Listopad 2020
· Ludmila Fajfrová
· Jaroslav Sršeň
· Jaroslava Valizadeh
· Martin Kubíček

Prosinec 2020
· Leopold Paďour 93 let
· Anna Hubálková 85 let
· Marie Šegitová
· Hana Suchomelová

Leden 2021
· Stanislav Slavík 70 let
· Božena Slavíková

Únor 2021
· Anna Barnetová
· Miroslav Haupt 60 let
· Hana Houdková
· Hana Kotyzová
· Roman Šafář

Vzpomínáme
Srpen

· Viktor Kán 66 let

Není těžké stát se otcem, je těžké být otcem. 
                               Heinrich Christian Wilhelm Busch

Člověk zůstává mladým, pokud je ještě schopen učit se, získávat 

nové vlastnosti a snášet odlišné názory ostatních.

 Marie von Ebner-Eschenbachová

Láska přináší nakonec žal, protože jeden musí zemřít dřív než 
druhý.  

Christian Friedrich Hebbel

Ceník veřejného pohřebiště v Lukavici

Stanovení ceny za hrobové místo na veřejném pohřebišti v Lukavici
Výše nájemného:
V souladu s Výměrem MF ČR č. 01/2020  ze dne 17.prosince , kterým se 
vydává seznam zboží s regulovanými cenami, Část I., Oddíl A., Položka 
č.2.2, činí nájemné z pozemků pro hrobová místa maximálně 22 

2Kč/m /rok v obcích do 25000 obyvatel včetně.
2Obec Lukavice pro své veřejné pohřebiště uplatňuje cenu 15 Kč / 1 m  

pronajaté plochy / rok
Služby s nájmem spojené:
Cena služby s nájmem spojené zahrnuje podíl nákladů na služby, které 
jsou podle zákona o pohřebnictví nutné k zajištění řádného běžného 
provozu celého pohřebiště, jako údržba zeleně, komunikací, 
hřbitovního zařízení včetně spotřeby vody, sečení a úklid trávy, 
likvidace odpadů, provozu správy pohřebiště a vedení evidence. 

2Cena za služby spojené s nájmem hrobového místa 15 Kč / 1 m  / rok
Toto stanovení cen je platné od 1.1.2021 a pronájem bude placen na 
dobu 17 let. K tomuto datu budou sepsány nové nájemní smlouvy. U 
smluv, které byly sjednány po 1.1.2004, bude z nájemného na dalších 
17 let odečtena poměrná část dříve zaplaceného nájemného 
připadající na období po 1.1.2021.

Na základě výše uvedených údajů činí nájemné za hrobová místa 
následovně:

2Urnové místo 1 m    510 Kč / 17 let
2Jednohrob 3 m  1530 Kč / 17 let
2Dvouhrob 6 m  3060 Kč / 17 let

Tento ceník veřejného pohřebiště byl schválen Zastupitelstvem obce 
Lukavice dne 13.10.2020, usnesením číslo 559/2020/10. 

V Lukavici dne 21.10.2020

Ceník, vzor smlouvy, řád pohřebiště, dotazník a další formuláře jsou 
k dispozici na stránkách obce 
https://www.obeclukavice.cz/pohrebnictvi

Nové nájemní smlouvy na hrobová místa
Stanovená nájemní lhůta 17 let zůstává stejná a ceník platný od 
1.1.2021 naleznete výše.
Vážení občané, vzhledem k tomu, že se blíží konec sjednaného nájmu 
hrobových míst (většina k 31.12.2020), žádáme všechny nájemce 
hrobových míst o aktualizaci údajů a informací, které se vztahují k 
pronájmu hrobových míst na veřejném pohřebišti v Lukavici. 
Na základě těchto údajů budou připraveny nové nájemní smlouvy na 
období od 1.1.2021 do 31.12.2037. 

Aktualizovat a doplatit bude potřeba i dosud platné nájemní smlouvy. 
U těchto smluv, které byly sjednány po 1.1.2004, bude z nájemného na 
dalších 17 let odečtena poměrná část dříve zaplaceného nájemného 
připadající na období po 1.1.2021.

V příloze naleznete formulář, který prosím kompletně vyplňte a poté 
jej doručte na obecní úřad v Lukavici vhozením do schránky na 
obecním úřadě, osobně, poštou, datovou schránkou nebo e-mailem. 
K podepsání smlouvy se dostavte nejdříve za 14 dní po odevzdání 
tohoto vyplněného dotazníku.
Bez tohoto formuláře nebude možné na počkání sepsat nájemní 
smlouvu. Včasným vyplněním a odevzdáním urychlíte agendu přípravy 
smluv.

Informace - Uložení urny do hrobu

Upozorňujeme, že pokud ukládáte urnu do hrobu příp. na 

hrob je nutné tuto skutečnost vždy nahlásit na Obecní 

úřad Lukavice. K zaevidování údajů je potřeba doložit 

doklad o zpopelnění.

D. Dostálová, evidence obyvatel



Přehled dosud odevzdaných tříděných odpadů za rok 2020

Z uvedených údajů vyplývá, že občané obce vytřídili k 28. říjnu letošního roku 10.201 ks pytlů odpadu, který může být dále zpracováván 

a ušetřili tak na svých poplatcích pro příští rok dosud 89.778,-

Znovu upozorňujeme občany, že je vytříděný odpad bezpodmínečně nutné odevzdávat v originálních pytlích určených pro jednotlivé 

komodity. Svozová firma odváží pytle dle barev a nemůže už při nakládce odpad třídit. Svozové firmě také komplikuje práci, pokud jsou 

pytle např. s nápojovým kartonem, kterého je nejméně, zarovnány velkým množstvím pytlů s plasty. 

Všechny pytle je nutné mít na svozovém místě vystavené vždy od 5:00 hod., protože nejsou sváženy stejným vozidlem.

Domácnostem, které vytřídí během roku větší množství odpadu dále sdělujeme, že dle obecně závazné vyhlášky obce č. 1/2019 je 

možno získat slevu na poplatku za svoz, třídění a odstraňování odpadu za 1 občana pouze v množství 10 ks pytlů každé tříděné 

komodity. Další vytříděný odpad Vám bude odvezen, nebude však započítáván do slev, proto je lépe ho rozdělit na jednotlivé členy 

domácnosti. 

Poplatek za odpady bude možno z technicko-administrativních důvodů zaplatit až od pondělí 11.1.2021. 

Přehled o množství odevzdaného odpadu a cen za svoz a likvidaci

S. Řeháková, administrativa odpad. hospodářství

ODEČTY VODOMĚRŮ PROVEĎTE SAMI
Vzhledem k dnešní složité „covidové“ situaci, Vás žádáme o provedení odečtů 
Vašich vodoměrů, 

a to v termínu od 12. prosince do 16. prosince 2020 – ne dříve a ne později.  
Stavy vodoměru zasílejte na e-mail  nebo SMS zprávou nebo 
zatelefonováním na telefonní číslo 731 503 521 Marta Venclová. V případě 
neobdržení Vašeho odečtu, bude fakturace provedena průměrem. 
Předem děkujeme za pochopení a přejeme pěkné svátky a hodně zdraví v novém 
roce.

Vodovody a kanalizace Žamberk, v.o.s.

vak@vakzamberk.cz

Na obecním úřadě máte nyní 
možnost zakoupit USB Flash 
disk o kapacitě 16 GB ve zlaté 
nebo zelené perleťové barvě za 
180 Kč/kus.

mailto:vak@vakzamberk.cz


Nezaměstnanost v obcích                                                 Stav k 31.10.2020

Zdroj: MPSV

Když už se na AVU nestihla provést, na letošní rok plánovaná, oprava oplechování (firma nestíhá) ani oprava části střechy (museli jsme 
nechat zhotovit dokumentaci a dosud není st. povolení), byla v části objektu provedena hydroizolace proti zemní vlhkosti (podřezání). 
Střecha a oplechování se přesouvají na rok 2021.   

V průběhu podzimu pokračovalo budování kanalizačních přípojek, hlavně těch, které zasahovaly do silnice. Překopy jsou už naštěstí 

zaasfaltované.  



Ze zastupitelstva
Zastupitelstvo konané ve dnech 28. 7., 8. 9., a 13. 10. 2020 m.j.:

Schválilo:

- s Českou republikou – Úřadem pro zastupování státu 

ve věcech majetkových  Smlouvu o bezúplatném 

převodu vlastnického práva k majetku č.j. 

UZSVM/HUO/4655/2020-HUOM, kterou se na Obec 

Lukavice převádí podíl o velikosti 17/216 pozemku 

p.č.2078/3. 
- rozpočtové opatření č.4/2020

- pořízení změny č. 3 Územního plánu Lukavice, které 

bude zahájeno v únoru 2021. 
- potvrzení postupu při schvalování změny č. 2 ÚP 

Lukavice, že žadatelé o změnu se budou podílet na 
nákladech pořízení, jinak nebude jejich jimi 
navrhovaná změna schválena. (Bylo žadatelům 
sděleno již při podání žádosti o změnu).

- zakoupení pozemku p. č. 2119, o výměře 301 m, 
ostatní komunikace a pozemku p. č. 146 o výměře 93 
m, zahrada. 

- bere na vědomí cenový marketing na workoutové 
hřiště (Colmex 531.022 Kč a WO Club 521.969,92 Kč) a 
schvaluje uzavření smlouvy s firmou WO Club

- s ČEZ Distribuce, a.s., IČ 24729035, se sídlem Děčín IV 
– Podmokly, Teplická 874/8, PSČ 405 02 Smlouvu o 
uzavření budoucí smlouvy o připojení odběrného 
elektrického zařízení k distribuční soustavě do 
n a p ě ť o v é  h l a d i n y  0 , 4  k W  ( N N )  č í s l o  
20_SOBSO1_4121687554.  (čp. 238)

- pořízení projektové dokumentace na stavbu 
komunikace na pozemku p. č. 4285 a 4304 (od 
družstva k cestě k letišti).

- s ČEZ Distribuce, a.s. IČO 24729035, se sídlem Děčín IV 
– Podmokly, Teplická 874/8, PSČ 405 02 „Smlouvu o 
zřízení věcného břemene – služebnosti IV-12-
2017875/VB/2, Lukavice, 4368, SŽDC-SS100“ pro 
pozemky p. č. 3539 a 4383 v k. ú. Lukavice v Čechách

- s ČEZ Distribuce, a.s. IČO 24729035, se sídlem Děčín IV 
– Podmokly, Teplická 874/8, PSČ 405 02 „Smlouvu o 
budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene – 
služebnosti IV-12-2020720/SOBS VB/2 Lukavice, 
parc.č.3279,kNN“ pro pozemky p. č. 1985/1 a 4284 v 
k. ú. Lukavice v Čechách

- s ČEZ Distribuce, a.s. IČO 24729035, se sídlem Děčín IV 
– Podmokly, Teplická 874/8, PSČ 405 02 „Smlouvu o 
budoucí smlouvě o zřízení služebnosti inženýrské sítě 
a dohodu o umístění stavby č.IP-12/2012310/VB/1, 
název stavby Lukavice, par.č.1365/1, KNN“ pro 
pozemky p. č. 1406/37 a 1406/38 v k. ú. Lukavice v 
Čechách

- s ČEZ Distribuce, a.s. IČO 24729035, se sídlem Děčín IV 
– Podmokly, Teplická 874/8, PSČ 405 02 „Smlouvu o 
budoucí smlouvě o zřízení služebnosti inženýrské sítě 
a dohodu o umístění stavby č.IV-12-2021205/VB/7, 
název stavby Lukavice, prc.č.1406/78, KNN“ pro 
pozemek p. č. 1406/103 v k. ú. Lukavice v Čechách

- s Alberon Letohrad s.r.o., IČ 27461289, se sídlem 
Šedivská 844, 561 51 Letohrad „Smlouvu o budoucí 
smlouvě o zřízení služebnosti inženýrské sítě 
č.8/2020“ pro pozemky p. č. 433/3, 1986/1, 4285, 
4291, 4306, 4299 v k. ú. Lukavice v Čechách

- vydání Změny č.2 územního plánu Lukavice. 
- schvaluje koupi pozemku p. č. 2061/8 v k.ú. Lukavice v Č. 

2 148 m zahrada, od D.D.

- vzor Smlouvy o nájmu hrobového místa a Ceník veřejného 
2pohřebiště v Lukavici (služby 15 Kč/m /rok a nájemné 15 

2Kč/m /rok tj.  UH 510, 1H 1530, 2H 3060 Kč/17 let). 
- zrušení veřejné zakázky malého rozsahu „Stavební úpravy 

č. p. 113 Lukavice“ z důvodu hodných zvláštního zřetele – 
navýšení předpokládané hodnoty veřejné zakázky.

- Strategický rozvojový plán obce na r. 2020 – 2030. 

- podání žádosti o dotační podporu z programu 

Ministerstva pro místní rozvoj na akci „Stavební úpravy č. 

p. 113“. Konkrétně se jedná o podprogram Podpora 

obnovy a rozvoje venkova 2021, dotační titul 117D8210E 

Rekonstrukce a přestavba veřejných budov.

- podání žádosti o dotační podporu z programu 

Ministerstva pro místní rozvoj na akci „Obnova místních 

komunikací v obci Lukavice". Konkrétně se jedná o 

podprogram Podpora obnovy a rozvoje venkova 2021, 

dotační titul 117D8210A Podpora obnovy místních 

komunikací.

Vzalo na vědomí:

- zprávu o posouzení a hodnocení nabídek veřejné zakázky 

„Stavební úpravy čp. 113 Lukavice“. Vzhledem k vyšší než 

očekávané ceně, budou konzultovány možnosti dalšího 

postupu.
- zápis z dílčího přezkoumání hospodaření obce – nebyly 

zjištěny chyby a nedostatky.
- žádost M. M. a R. D. o možnost uskladnit palivové dřevo 

na obecním pozemku p. č. 1409/1 a výsledek místního 
šetření, které provedli O. H. a R. Š., a při kterém bylo 
dohodnuto, že pozemek zůstane volný.

- info starostky o: 
Průběhu akce oprav místních komunikací
převzetí opatrovnictví pro x.x.
průběhu protipovodňových prohlídek   
Lukavského potoka
pokračování návštěv u seniorů jubilantů

 Neschválilo:

- uzavření smlouvy s Ing. arch. Bartyzalem na zhotovení 

projektové přípravy stavby Stavební úprava veřejného 

prostranství kolem kostela z důvodu nespokojenosti se 

způsobem provedení. 
         I. Severová, starostka

Zasedání zastupitelstva s povinnými rouškami a rozestupy.



 Tříkrálová sbírka 2021 
Na začátku ledna proběhne tradiční Tříkrálová sbírka pořádaná Charitou ČR. Její výtěžek je určen především na podporu 
charitních služeb v našem regionu. 
6. ledna slavíme svátek „Zjevení Páně" neboli „Tří králů" a připomínáme si příchod tří mudrců do Betléma, kam se přišli 
poklonit narozenému Ježíškovi. Na tuto tradici navázala i Tříkrálová sbírka Charity ČR. 21. ročník této sbírka bude 
mimořádný, protože i doba je mimořádná. Poprvé v historii bude možné přispět na práci Charit i do virtuální kasičky. Malí 
koledníci totiž možná v lednu k našim dveřím nepřijdou a nezazpívají „štěstí, zdraví vinšujem vám…" . Přesto ale můžeme, 
když se rozhlédneme kolem sebe, zažít pocit vzájemnosti, solidarity a radosti a právě to je největším posláním sbírky: 
zapojení se do řetězu lidské sounáležitosti a možnost přispět prostřednictvím organizací Charit potřebným. 
„Člověk je bohatý tím, co učinil pro druhé." J. W. Goethe 
Služby Oblastní charity využívají mladí i staří – lidé čelící nemocem, zdravotním potížím, samotě či chudobě. Také stabilní 
rodina je základní životní jistota každého člověka a právě podpora rodiny je jedním z hlavních cílů činnosti zdejší Charity. I v 
tomto ročníku Tříkrálové sbírky podpoří dárci tyto charitní služby na Orlickoústecku: 

- Sociálně terapeutické dílny 
- Domácí hospicovou péče 
- Pečovatelské služby 
- Rodinná centra 
- Sociálně-aktivizační služby pro rodiny s dětmi 
- Nízkoprahové zařízení pro děti a mládež 
- Občanskou poradnu 
- Zařízení pro osoby bez přístřeší 
- Dar na realizaci humanitárních projektů v zahraničí 
- Přímou pomoc lidem v nouzi 

V roce 2020 se v orlickoústeckém okrese vybralo 3.194.346,- Kč. 65% výtěžku se vrátilo do našeho regionu a využilo 
zejména v Charitních pečovatelských službách, Sociálně aktivizační službě pro rodiny s dětmi, dále v Rodinném centru 
Mozaika a Nízkoprahovém zařízení pro děti a mládež Street, jejichž cílem je posílení základních funkcí rodiny, prevence 
problémů v rodině, sociálního vyloučení nebo pomoc při začleňování dětí do kolektivu. Další podíly byly určeny na 
projekty Diecézní charity 
HK (15%), na zahraniční humanitární fond Charity ČR (10%), na režii Tříkrálové sbírky (5%) a projekty Charity ČR (5%). 
Bližší regionální informace k TS a k činnosti Oblastní charity naleznete na  a v časopise Charitní 
aktuality, který budou rozdávat koledníci. Obecné informace k Tříkrálové sbírce najdete na 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Tříkrálová sbírka (TS) je největší celostátní dobrovolnická akce, Charita ČR je pověřena její organizací. Oficiální veřejná 
sbírka je řádně povolena Magistrátem Města Prahy. Pokladničky jsou pečetěny a rozpečeťovány za přítomnosti zástupce 
obecních/městských úřadů a zástupců Charity (asistentů TS). O každé pokladničce a jejím obsahu je veden úřední záznam 
(výčetkový list). Veškerá dokumentace je po sbírce uložena na Diecézní charitě Hradec Králové. Výtěžek TS je rozdělen dle 
schválených záměrů použití. 
Každá skupinka koledníků TS má u sebe zapečetěnou pokladničku se znakem Charity ČR, průkaz vedoucího skupinky, na 
kterém je číslo shodné s číslem pokladničky, a občanský průkaz, kterým se v případě potřeby prokazuje. 

www.uo.charita.cz
 www.trikralovasbirka.cz

http://www.mojra.cz


Zúročení letošního roku – STP Letohrad
     Tak jako pro všechny, tak i pro naši organizaci byl začátek letošního z 

důvodu aktuální situace jiný.  

     První schůze členů výboru se konala v lednu a další pak až na konci 

měsíce května. Tam jsme si připravili plán akcí, které se stejně musely 

zrušit nebo přesunout na jiný termín.

     Na výroční členskou schůzi se dostavilo 71 členů a hostů.

     Dále jsme se opět zúčastnili 10. 9. 2020 v Letohradě Běhu – Pro péči 

o duševní zdraví. Také jsme v tomto měsíci uspořádali dva zájezdy – na 

Dolní Moravu a do Luže.

     Věříme, že až přejde tato „nelehká doba“, budeme moci nejen pro 

naše členy, ale i pro ostatní zájemce pokračovat v naší činnosti.

M. Horváthová, členka výboru STP

Zprávy ze SRPŠ
Koncem října se měla konat již tradiční Noc světlušek. Vše, včetně trasy 

i stanovišť už bylo pečlivě naplánováno, avšak současná situace 

ohledně Covid 19 tomu chtěla jinak, a byli jsme nuceni všechno zrušit. 

Určitě to dětem bylo líto, protože tato akce je každoročně velmi 

oblíbená nejen pro lukavské děti, ale i přespolní. Loni se zúčastnilo 

přes 150 dětí. Nicméně, děti nemusí být smutné. Jakmile to bude 

možné, máme v plánu něco jiného, abychom jim to vynahradili. Tak 

nám všem společně přeji, ať tento náročný stav přečkáme ve zdraví a 

co největší pohodě, a ať se situace vrátí k normálu co možná nejdříve.

         Lenka Kašková, předseda SRPŠ

Na zahradě bez roušek
Pravidelné předprázdninové setkání se členy jsme letos z června přeložili na čtvrtek 20. srpna, kdy se počasí a virová situace přechodně 

zlepšila. To bylo zatím poslední větší společné setkání, protože Den zahrádkářů jsme na poslední chvíli také zrušili. Pečení koláčů, 

zrušení kapely, vrátit ceny do tomboly – tady nám dárky od 3 firem zůstaly, a protože by se neměly do příštího roku opotřebovat, tak 

každopádně uvedeným firmám za příspěvek děkujeme, ceny jsme uložili, a dáme je do tomboly příští. 

Přestože se v naší lokalitě úroda jablek projevila ve zmenšené míře, probíhalo moštování ještě po celou dobu měsíce října. Neotevření 

malých moštáren v okolí a přerušení činnosti žamberecké moštárny se projevilo ve zvýšeném zájmu právě o moštárnu naši. A tak volali 

zájemci i ze vzdálenějších lokalit Mladkov, Čermná, Verměřovice, Mistrovice,…) a po zmoštování oceňovali, že mají mošt rychle a ze 

svých jablek. Tady musím pochválit i naši obsluhu moštárny za vzornou reprezentaci, včetně zvýšených karanténních opatření, které si 

provozování moštárny vyžadovalo. 

V na srážky vydatném roce nezbývá, než rychle douklidit zbytky úrody a připravit se na zimní čas. Ještěže alespoň tuhle činnost 

můžeme bezproblémově zvládat bez zvýšené ochrany. Všem členům ZO i ostatním Lukavským přeji bezpečný a klidný zbytek roku. 

Sejdeme se v lepším čase.        

         Ing. Oldřich Hubálek, předseda ZO ČZS Lukavice 

Krojovanou dvojici propagující taneční soubor Česká 
Beseda jste možná zahlédli před prodejnou Konzum. Jak 
by vám to v souboru slušelo, můžete vyzkoušet při focení. 
Krojovaný pozdrav budete moci poslat zase až na jaře, 
nyní jsou tanečníci zazimovaní.





Netradiční útok se vzornou dezinfekcí měl úspěch
Tak nám ten rok pěkně začal a tak nehezky se pokazil. Po únorovém výborném výkonu mladších i starších hasičů v Havířově (mladší 

skončili jen těsně za nejlepšími, starší vybojovali 1. místo) jsme se všichni těšili na nadcházející sezónu. Chtěli jsme navázat na 

předchozí velmi úspěšný předchozí rok a ukázat, že postup na Mistrovství ČR ve Vlašimi v roce 2019 nebyla náhoda. No a pak bylo 

všechno jinak, nepřišly tréninky, nepřišly jarní závody, přišel VIRUS. Co se dělo, všichni víte. Pro nás jarní vlna coronaviru znamenala 

mimo jiné zrušení všech postupových soutěží včetně mistrovství republiky dětí i dorostu. Zklamání se nedá popsat… 

Do prázdnin už jsme toho mnoho nenatrénovali, a protože v našem okolí byly zrušeny všechny soutěže, chyběla některým i motivace. 

Přesto jsme nakonec na začátku prázdnin na závody vyrazili, a to až do Rožnova u Jaroměře, protože poblíž žádné závody nebyly. Sami 

jsme nevěděli, co s námi dlouhá pauza udělala, ale nakonec vše dopadlo nad očekávání - mladší skončili druzí a dvě družstva starších si 

mezi sebou rozdělili první a druhé místo. Po dlouhé době společně strávený celý den, možnost zazávodit si, koupání v místní požární 

nádrži a na závěr zmrzlina v Dobrušce. 

V druhé polovině prázdnin jste možná zaznamenali částečné vylidnění vesnice. To proto, že v Herolticích se konal v pořadí již třetí 

hasičský tábor s účastí 37 lukavských dětí, 7 asistentů z řad dorostu (z toho 5 lukavských) a 8 vedoucích (až na výjimky opět Lukaváci). 

Stejně jako předchozí roky, ten letošní byl slovy dětí zase „super“ a zase „nejlepší“. Vedoucím a asistentům patří velký dík za hodiny a 

hodiny příprav, díky kterým připravili mnohým rodičům vítaný odpočinek od svých ratolestí. 

Ke konci prázdnin už se přece jenom rozběhly nějaké soutěže. Naskočili jsme do tréninků a zúčastnili se útokových závodů v Dolní 

Dobrouči, kde v rozstřelu o první a druhé místo, kdy se závodí na dvou drahách současně, došlo ke kuriózní situaci, protože si to v 

kategorii starších mezi sebou rozdalo naše „A“ proti našemu „B“. Mladší byli také první… Závody v Třebovicích pak byly letošní poslední 

útokové, což pro některé „nejstarší starší“ znamenalo také 

poslední závody v kariéře mladých hasičů (teď už patří do 

dorostu). Ti si to užili obzvlášť – do kádě s vodou naházeli všechny 

vedoucí a pak i sami sebe (postupně samozřejmě, jinak bychom 

se tam nevešli). Kdo neměl věci na převléknutí, jel domů v 

mokrém… 

Kromě těchto závodů se někteří jednotlivci zúčastnili i soutěží v 

běhu na 60 m s překážkami (Bruntál, Kamenec, Vítězov) a 100 m s 

překážkami (Hrušovany u Brna, Bludov, Moravský Beroun, 

Vítězov, Písková Lhota, Skuteč). O úspěchy a velký počet 

medailových umístění se zasloužila Kačka Kulhavá, Dianka 

Škopová, Kristýnka Kulhavá, Marťa Dudková, Stela Šrolerová, Barča Hubálková a Zuzka Haufová. V září se navíc rozběhla i naše okresní 

liga  běhu na 60 m s překážkami a uskutečnily se závody v Černovíře, Bohousové a Mladkově. Také zde jsme dosáhli několika 

medailových úspěchů. 

Možná si někdo vzpomenete na neděli 20. září, kdy od rána do pozdního odpoledne vrčela za sokolovnou hasičská mašina. Za přísných 

hygienických opatření! (dezinfekce vnější i vnitřní) jsme uspořádali „soutěž“ v netradičním útoku pro všechny rodiče, bývalé i současné 

závodníky, příznivce, prostě pro všechny, kdo měl chuť si vyzkoušet útok na vlastní kůži. Účast předčila naše očekávání, a tak jsme my a 

snad i někteří z vás strávili příjemný slunečný den. Doufáme, že pokud se někdo nakazil, tak jen hasičským nadšením.

Poslední zářijový víkend jsme vyrazili na tradiční třídenní tajný výlet (teď už to není tajné, byli jsme v Teplicích nad Metují). Bylo nás cca 

55, takže jsme se nevešli do aut, proto část dětí pod dohledem zletilého dorostu v celkovém počtu asi 20 ks absolvovala asi 2,5 

hodinovou cestu vlakem. Počasí se nám tentokrát (poprvé za ty roky, co na tajné výlety jezdíme) úplně nevydařilo. Protože však 

součástí ubytování byla i tělocvična, moc nám to nevadilo. I tak jsme stihli potrénovat braňák a hlavně střelbu. A závody, kdo vyběhne 

po schodech nejrychleji do 4. patra, měly také 

své kouzlo. V sobotu 3. října se pak v Bystřeci 

konal okresní závod v závodu požárnické 

všestrannosti (braňák), kterým jsme se 

definitivně nedobrovolně rozloučili s letošní 

závodní sezónou. Následující týden už byly 

všechny podobné akce zase zakázány.

Tak snad příští rok bude lépe a žádné viry nám 

nezkazí nadšení a chuť do sportování. Na závěr 

chceme dodat, že naše činnost byla stejně jako 

v přechozích letech podporována obcí Lukavice 

a dotacemi od ministerstva školství. Dotaci 

jsme letos obdrželi i od Pardubického kraje, a to 

ve formě příspěvku na zakoupení stanu.  

Děkujeme.

                  Mladí hasičiTajný výlet Teplice nad Metují

Třebovice



Rožnov u Jaroměře

Lukavice naruby

Lukavice

Lukavice kluci

Lukavice rychlí senioři

Lukavice starší A

Lukavice rychlé šipky

Lukavice přípravka



Okresní kolo soutěže Mladý zahrádkář proběhlo 30.9.2020 v Myslivecké chatě v Kunvaldu. Díky Covidu mladí zahrádkáři nemohli 

procvičovat praxi a tak vyjeli soutěžit s teoretickými znalostmi ze školy. Soutěž je dvoukolová a skládá se z vědomostního testu 30 

otázek a z obávané poznávačky. Mladým zahrádkářům děkujeme za účast v soutěži, škole za teoretickou přípravu a starostovi T.J.Sokol 

za zajištění dopravy. Mezispolková spolupráce funguje. Konečné výsledky: mladší žáci 5.místo – Markéta Kosková,  6.místo – Diana 

Škopová, 7. místo – David Hubálek; starší žáci: 2.místo – Karolína Halbrštátová.

Už jste je vyzkoušeli? 

Na dětském hřišti nově 

najdete dva naučné 

herní prvky. Dívali jste 

se na výletě pozorně 

kolem sebe? Ověřte si 

s v é  z n a l o s t i  o  

přírodním bohatství. 

Rozšíříte si vědomosti 

a procvičíte paměť na 

čerstvém vzduchu. I 

když zafouká vítr, tohle 

pexeso vám neuletí. 

U š e t ř i l i  j s m e  n a  

workoutu a tak jsme 

mohli využití dětského 

hřiště rozšířit o tuto 

zajímavou novinku. 



V pátek 11.září 2020 se náš 5členný „FLORA“ tým zúčastnil okresního kola floristické soutěže v kategorii senioři, který se konal v 
Myslivecké klubovně v Kunvaldu. Účastnit se této soutěže mohou amatéři, členové ČZS, vítěz postupuje do celostátního kola. Jako 
amatérky jsme se snažily přípravu nepodcenit a svěřily jsme se do rukou odborníka. Děkujeme za odbornou přípravu p. Moravcové a p. 
Paštikové z Květeny U Pošty, kde jsme trénovaly vazbu kulaté kytice a aranžování vypichované misky. Po zjištění, že uvázat kytku aby se 
nerozpadla není jen tak a s vědomím, že napíchat kytky do florexu snad musí zvládnout úplně každý a tím to určitě zachráníme, jsme s 
odhodláním vyjely soutěžit. Po příjezdu jsme si vylosovaly čísla stolků, kde byly připravené pro všechny stejné květiny. V časovém 
limitu 45 min., ve kterém se musely všechny květiny spotřebovat, jsme nejprve vázaly kulatou kytici. Po vyhodnocení porotou 
následovala druhá část – vypichovaná miska, kde už jsme si mohly květiny vybrat. Časový limit byl opět 45 min. Za zpěvu Ivety Králové, 
či radostných výkřiků soutěžící „mně ta kytka stojí“ , jsme prošly soutěží úspěšně a užily si legraci. Za úspěšnou reprezentaci nás 
předseda ZO odměnil skleničkou vína, když prý jsme ty seniorky. Jinak by byla zmrzlina. A takhle jsme dopadly: 2.místo I.Severová, 
3.místo M.Janáčková, 4.místo I. Králová, 5.místo J. Krčmářová, 6. místo M. Raška Dolečková. Příště určitě jedeme znova a doufáme,že 
nás bude víc.

         Za soutěžní FLORA tým I.Severová

Za téměř 4 mil Kč byl položen nový asfaltový povrch na dvou cestách – od AVA na rozcestí u rozvodny a na dolním konci cesta od 
Průšových po Doskočilovi.
 



Stanou se z nich kamarádi, co se mají spolu rádi?
 „Školní rok zaklepal na dveře, školka nám zase otevře. Přijde do ní mnoho dětí, bude jich tu jako smetí. Stanou se z nich kamarádi, co se 

mají spolu rádi.“ S tímto motem bychom rádi prošli celým školním rokem, i když samozřejmě všichni víme, jaká je nyní situace.

S koncem prázdnin se mezi sebou vyměnily třídy Sluníček a Hvězdiček. Starší děti – Sluníčka - se nyní vzdělávají a hrají si ve starém křídle 

budovy MŠ, kde jsme nově začali využívat i bývalou ložnici jako hernu. Hvězdičky se nyní vzdělávají v prostornější třídě, která je 

přehlednější a hned v její blízkosti májí sociální zařízení a šatnu.

Děti začaly školní rok úplně běžným a příjemným způsobem. Seznámily se s p. učitelkami, mohly potkat své nové i staré kamarády, 

naučily se opravdu dobré základy hygienických pravidel i tomu, jak se ke svým kamarádům a okolí chovat. Nové děti mohly využívat 

adaptační plán, který jim vždy ulehčí nástup do školky. 

V září a říjnu jsme stihli 2 představení, jedno v prostorách školní zahrady se zvířátky a druhé divadelní “Karneval zvířátek“. Dále jsme 

vyrazili na výlet na Babiččin statek v Líšnici, kde děti viděly mnoho zvířátek a pohrály si v krásných domečcích, které jsou tematicky 

zaměřené. Začátkem října jsme navštívili Ekocentrum paleta v Oucmanicích, kde pro nás měli připravené 2 programy. V 1. programu 

Větve a klacky jsme si společně povídali o lese, zvířátcích a skřítcích a poté pro ně děti stavěly domečky z mechu, klacíků, kamenů a listí. 

V dalším programu V myším kožíšku se děti seznámily se životem myší a na chvíli se i myškami staly. Tyto programy byly financovány ze 

Šablon MŠMT, do kterých jsme jako škola zařazeni.

Doufáme, že bude letošní školní rok probíhat lépe než minulý, tedy jeho druhé pololetí. I navzdory náročné situaci jsme se s ní všichni 

dokázali popasovat. Na začátku epidemie zasedly p. učitelky za šicí stroje a snažily se zajistit roušky pro všechny, kdo je potřeboval. Pro 

děti jsme připravovali týdenní témata s nejrůznějšími zábavnými, poučnými i vzdělávacími materiály, které našly na webu MŠ. Děti se 

mohly se svými kamarády propojit projekty ve fotogalerii – pozdravy kamarádům, čarodějnický rej, domácí tvoření a dílničky. Když 

jsme se na konci školního roku konečně setkali ve školce, uspořádali jsme alespoň pro předškoláky rozloučení se školkou. Proběhlo až v 

pozdních odpoledních hodinách a naši předškoláci, dnes již prvňáčci, pátrali jako praví detektivové po ukradeném obrazu, který zloději 

odvezli až k nám do lukavických lesů . Naši pátrací akci ocenili i policisté, kteří nám za odhalení a vypátrání přivezli odměnu. S dětmi 

jsme si to opravdu užili.

Do letošního roku všem přejeme, abychom situaci, která nyní panuje, zvládli hlavně ve zdraví, s co největším klidem, opatrností a 

ohleduplností k druhým. 

   Kolektiv ped. pracovníků MŠ



Projekt ŠKOLA HROU… bude snad lepší volba, než VŠECHNO JE NAOPAK…
V loňském školním roce jsme zvládli mnohé a mnohé museli odložit na ten letošní. Kdo by si byl pomyslel, že název projektu 

Všechno je naopak nás opravdu dostane do prostoru, který má s výukou ve škole pramálo společného. Ale díky všem rodičům i žákům 

jsme plošné zavření škol zvládli na výbornou, jak tomu bylo napsáno v minulém občasníku. Za tu jedničku s hvězdičkou moc děkujeme. 

Kromě každotýdenních úkolů zasílaných mailem a vyvěšených na webových stránkách, celoškolních výzev, při kterých jsme 

mohli alespoň na dálku sdílet, jak se nám doma daří, nám k tomu dopomohla možnost se vídat i přes různé sociální sítě. Děkujeme 

tímto ještě jednou panu Romanu Poláčkovi, který byl prvotním „hnacím motorem“ ke spuštění výuky on-line a byl nápomocen radou 

při technických obtížích nás všech. 

V letošním školním roce na to jdeme od lesa. Do názvu celoškolního projektu jsme záměrně vybrali slovo ŠKOLA, aby bylo 

jasné, že to je to hlavní místo, kde se chceme potkávat. ŠKOLA HROU bude malou oslavou učitele národů Jana Ámose Komenského, 

jehož významné výročí si letos připomínáme. 

V rámci tohoto projektu jsme již stihli navštívit Domek Na Sboru v Kunvaldu. Odborným výkladem nás milá paní průvodkyně 

blíže seznámila s historickým obdobím J. A. Komenského a následně jsme si samostatně prošli expozici v podkroví. Krátkou procházkou 

jsme došli za krásného podzimního počasí do Modlivého dolu, kde nám byl odměnou příjemný čas u svačinky s bublajícím potůčkem v 

zádech (u některých i v botách). 

Žáci 5. ročníku pro ostatní ročníky připravili Labyrint poznávání - aktivity na stmelení školního kolektivu, které jsme si 

vyzkoušeli jedno zářijové páteční dopoledne. Děkujeme všem páťákům za vzorně připravenou akci pro ostatní kamarády.

Při Evropském školním sportovním dni jsme také nijak nezaháleli. Paní učitelka Nikola Goňová nám připravila zajímavé 

disciplíny, při kterých jsme si zasportovali, i když venku „lilo jako z konve“. A tak jsme ve vnitřních prostorách házeli špejlí, místo hokejky 

ovládali koště a běhali do schodů.

Ani letos jsme nechtěli ošidit seniory o jejich oslavu u příležitosti Dne seniorů. Proto jsme pro všechny babičky upekli bábovky 

a pro všechny dědečky dědovky, které jim právě na Den seniorů 1. 10. děti s láskou předaly. Doufáme, že když jste, babičky a 

dědečkové, nemohli přijít za námi do školy (necítíme to v této době jako rozumné), udělala Vám radost alespoň malá pozornost na 

dálku. Všechno nejlepší, hlavně zdraví…

Nyní už školou voní povidla, chystají se recepty na nejlepší vánočky a kokosové kuličky, vymýšlí se, jak vyrobit zajímavé 

dekorace na Vánoce a všichni věříme, že budeme moci navázat na loňský úspěšný školní jarmark a před Vánoci Vás všechny uvítat u 

našich nazdobených stánků. 

Tak ať jsme všichni zdraví a jak Ámos praví:  

„Ve hře se dá hodně naučit, co poté bude použito, když to okolnosti budou vyžadovat.“

Jan Amos Komenský

Kolektiv ZŠ Lukavice



TĚŠÍME SE NA VÁS
Vážení rodiče, babičky, dědečkové a příznivci školy,

na úvod tohoto článku jsem si pro Vás připravila 

hádanku: „Kolik základních škol je ve městě Žamberk?“

Pokud jste s jistotou odpověděli dvě, s mírným 

zaváháním tři, nebo po větších úvahách došli k číslu čtyři, či 

dokonce pět a netrpělivě čekáte, zda jste tipovali správně, tak už 

Vás nebudu déle napínat. Nejvyšší z uvedených čísel je správně! 

Pokud ovšem z důvodu specifického zaměření z okruhu základek 

pomyslně vyčleníme základní uměleckou školu, tak i tak, pro 

mnohé překvapivě, můžeme hovořit o základním vzdělávání na 

čtyřech možných žambereckých základních školách. A že do nich 

nedochází jen žáci ze Žamberka, ale sjíždí se do nich nejeden 

žáček z okolí, je samozřejmostí. 

Pojďme se tentokrát společně více seznámit se školou, 

o které se možná ani mezi místními, natož přespolními, moc neví, a to se základní školou známou spíše pod dřívějším názvem  speciální 

(oficiální název Střední škola a základní škola Žamberk), na adrese Tyršova 214. Ráda bych Vám vysvětlila, v čem se naše škola liší od 

ostatních a jaké děti se v ní cítí obzvlášť dobře. Možná po přečtení těchto informací přestanete pro Vaše dítě hledat někde daleko to, co 

máte na dosah. 

Vzhledem k tomu, že vzdělávání u nás začíná již třídami předškolních dětí, zastavím se nejprve u našich nejmenších, v tzv. 

přípravce. Pod vedením zkušené paní učitelky a za pomoci 1-2 asistentek se ve třídě na vstup mezi budoucí školáky připravují děti se 

středně těžkým a těžkým mentálním postižením, se souběžným postižením více vadami nebo autismem, a to v max. počtu 6 dětí na 

třídu. V letošním školním roce je třída složena z 3 chlapců a 2 dívek. Někteří v této třídě zůstávají i více než jeden školní rok a tím se na 

vstup mezi prvňáky náležitě připraví. Výhodou naší předškolní třídy je pozvolná adaptace na školní prostředí, společné aktivity s 

většími dětmi, ale přitom zachování školkového režimu včetně poobědového odpočinku. 

Ve druhém zastavení Vám představím fungování školy na úrovni školních dětí. Ty jsou zařazeny buď do tříd, ve kterých se 

vzdělávají dle programu pro základní školy ovšem se sníženou náročností a tedy menším množstvím učiva, což vyhovuje dětem s 

pomalejším pracovním tempem a lehce sníženými intelektovými předpoklady, anebo do tříd určených pro žáky se středním až těžkým 

mentálním postižením, ve kterých se vzdělávají dle programu základní školy speciální. Třetí zastavení bych ráda věnovala dětem s 

nejtěžšími formami postižení, kterým je určena rehabilitační třída. Výuka je zde realizována dle individuálního vzdělávacího plánu, ale 

zároveň nejsou tyto děti ochuzeny o společné aktivity s ostatními, plavecký výcvik, návštěvu solné jeskyně apod. 

Pro přijetí Vašeho dítěte do naší školy, kterou k 1. 9. 2020 navštěvuje 46 žáků, je potřebný zájem rodičů podpořený 

doporučením speciálně pedagogického centra nebo pedagogicko – psychologické poradny. Vše potřebné Vám rádi vysvětlíme na tel. 

čísle: 465 614 472. 

A úplně na závěr bych ty, které tento článek oslovil, ráda pozvala na osobní návštěvu školy, případně na den otevřených dveří, 

který se koná zpravidla koncem listopadu.

          Za pedagogický tým ZŠ: Mgr. Andrea Acuy

Foto školy

Kdo někdy vyklízel půdu, ví co je to za práci. Na obecním úřadě to děláme na etapy, aby bylo kam přesouvat papíry. Na půdě se opravuje 
a natírá podlaha, novou omítku má komín. Jsme rádi, že si firma A.Vítka našla na tuto „drobčovinu“ čas a my budeme moci po letech 
„papíry“ uložit do nových skříní a prostor kde se svítí a nepráší.



Jak si užít podzim bez depresivní nálady? 
Dny plné slunečního svitu, dovolených a výletů jsou nenávratně pryč a za okny začíná kralovat sychravý podzim. Každodenní změny 

počasí, klesající teploty, vstávání skoro za tmy, nedostatek sluníčka... To vše se negativně odráží na naší psychice. Často pak propadáme 

špatné náladě, smutku, únavě a melancholii.  Někoho potrápí častější bolesti hlavy, zad, žaludku. Jiný je neustále podrážděný, smutný a 

skleslý. Můžou se dostavit také problémy se spánkem, pocity úzkosti, nechutenství a nezájem o dění okolo vás. 

Velice důležité je dopřát si dostatek spánku. Snažte se spát alespoň 7 hodin denně, v klidném prostředí. Využijte zbytek slunečných 

dnů a neseďte zavřeni doma. Raději si vyrazte na procházku do přírody. Velkou roli pro psychickou pohodu hraje také dostatek 

pohybu. Nezapomínejte na přísun vitamínů, snažte se jíst zdravou a vyváženou stravu. Zejména v sychravých měsících je pro tělo 

důležitý zvýšený přísun vitaminu C a D. Obklopte se barvami, ať už veselými bytovými doplňky, povlečením, nebo barevným 

oblečením. Nezapomínejte se radovat z maličkostí. O víkendu se snažte relaxovat, nebo se věnujte svým koníčkům. Zkuste chvíli jen 

tak být, na nic nemyslet, nic neřešit. A rada na závěr? Neděste se, že nejste dennodenně nabití energií a optimismem. Každý splín 

jednou odezní.   

Jak se říká, sousedy si člověk nevybírá. S některými vyjdete po dobrém, s jinými ne. Když se na různé sousedské spory podíváme z 

pohledu psychologa, záleží hodně na povaze daného člověka. Obvykle se lidé zvládnou domluvit na kompromisu, temperamentnější 

jedinci však dokáží z maličkosti udělat velkou aféru. 

Tuto otázku není s ohledem na jedinečnost každého případu lehké zodpovědět. Jakožto psycholog vám mohu doporučit zejména 

zachovat klid. Pravdou je, že v afektu člověk často jedná zbrkle, řekne a udělá i to, co by s čistou hlavou neudělal. Základem úspěchu je 

nicméně komunikace, a právě na té to často vázne. Chcete-li se se sousedem domluvit, zvolte pro diskuzi nejlépe nějakou neutrální 

půdu, ať už kavárnu, restauraci apod. Také doporučuji se předem připravit, zkuste si sepsat v bodech co vám konkrétně vadí a jak si 

představujete řešení, respektive jaké máte požadavky. Vyslechněte si všechny sousedovy argumenty a zkuste se na celý problém 

podívat také z jeho úhlu pohledu. 

Jestliže domluva není možná, doporučuji vyhledat právníka a poradit se s ním o dalších krocích, které můžete podniknout. Pakliže se 

rozhodnete řešit spor soudní cestou, určitě si sežeňte co nejvíce důkazů (fotky, video, svědectví, dopisy apod.). Boj se sousedy je často 

velmi náročný časově, finančně, ale i psychicky a musí být individuálně posuzován případ od případu. 

PhDr. Michaela Miechová

Psycholožka a majitelka poradny Mojra.cz                                                 www.mojra.cz

Špatné sousedské vztahy a jak je řešit

Jak tedy sousedské spory nejlépe vyřešit? 

Ke konci roku proběhla poslední fáze výměny osvětlení, kdy byly nahrazeny stará světla novými LED. Pro uklidnění těch, kteří mají 
obavu, že světla jsou škodlivá – jedná se o typ s teplým tónem bílého světla se zdrojem 4000 K (kelvinů), čili bez modrého podtónu. 
Zároveň dochází i k výměně sloupů. V některých případech byla světla zároveň přemístěna, tak aby byla na obecním pozemku. S 
ostatními bude v budoucnu sepsaná smlouva o věcném břemenu a dohodní se tak rest, který vznikl když se osvětlení v 70 letech 
budovalo. Zároveň se opravují 2 poruchy, kvůli kterým část světel na horním konci nesvítí. Až budete číst tento Občasník, bude snad již 
vše v pořádku. Vzhledem k vytíženosti provádějící firmy se práce, ač objednané včas, dělají na sklonku roku, ale na oplátku práce firmy 
Elektro Jedlička je kvalitní a pracovní tempo p. Jedličky obdivuhodné.  



Povodňová prohlídka toku

Obec s rozšířenou působností Žamberk a obec Lukavice, provedly v souladu se zákonem o vodách v posledním platném znění č. 
254/2001 Sb., § 72 a § 79 v srpnu a září povodňovou prohlídku toku Lukavický potok a přilehlého záplavového území v k. ú. Lukavice. 
Prohlídku provedla komise složená ze zástupců odboru obrany a krizového řízení MěÚ Žamberk, (tajemník povodňové komise), 
odboru životního prostředí odd.vodního hospodářství, obce a Povodí Labe. Celkem bylo zjištěno 44 závad, které omezují průtočnost 
koryta, při povodni ucpávají propustky a způsobují vybřežení povodňové vody a způsobení škod. Něco byly drobnosti, ale někde jsme 
narazili na opravdové „perly“. Tradičním problémem je sypání všeho co se poseče, pořeže, nesní nebo zbyde ze stavby, na břeh potoka 
s nadějí, že velká voda uklidí. Kupodivu koryto nebylo, až na výjimky tak zanesené, jako zarostlé. V korytě rostou stromy a keře a také 
rákosí a tráva. Mnozí očekávali, že když situaci uvidí zástupce Povodí, že se bude koryto uklízet a sekat. Opak je pravdou. Povodí Labe 
vede potok Lukavice jako neupravený (přirozený) tok, tudíž nebude opravovat žádné zídky a zpevnění, jelikož nejsou jeho majetkem, 
naopak upozorňuje vlastníky, že jsou vybudovány bez řádného povolení. K problematice trávy máme dokonce písemné vyjádření: 
Zákon o vodách v § 47 správci vodního toku ukládá v odst. (2) písm. b – udržovat břehové porosty tak, aby se nestaly překážkou 
znemožňující plynulý odtok vody při povodni. Vyhláška 178/2012 břehový porost definuje v § 2 písm. a) jako porost dřevinný (nikoliv 
bylinný, tedy travní). Zákonodárce tedy tímto svým vymezením konstatoval, že bylinný porost při povodňovém stavu není překážkou 
pro plynulý odtok vody.
Další kapitolou je přehrazování toku lávkami, plotem – aby neutekla zvířata, prknem - pro zvýšení vodní hladiny apod. Nejčastějším 
prohřeškem jsou nepovolené odběry vody. Stabilní trubky jsou umístěné v toku a tvoří jeho trvalou překážku, navíc odběr musí být 
schválen vodoprávním úřadem.
Překvapením pro některé občany bylo zjištění, že vlastní pozemek pod vodním tokem a jsou odpovědní za jeho údržbu, stejně jako 6 m 
ochranné pásmo kolem potoka a další povinnosti. Všichni „hříšníci“ obdrželi písemnou výzvu s termínem k odstranění závad. Koryto 
potoka bez překážek omezujících průtok vody je základním předpokladem pro zvládnutí přívalových dešťů a povodní bez větších škod.

Pár příkladů jak 
by to vypadat 

nemělo

…a pak se divíme, proč voda nezůstane v korytě potoka. Účinně jí to znemožňujeme…

Zábradlí spadlé do potoka zachytává splavené větve

Nepovolené vypouštění a skládka na břehu           

Několik příčných překážek v potoce za sebou

Nános s trávou, ve které by potok hledal 

I toto je koryto potoka

V potoce můžeme najít i betonový panel 
přehrazující koryto

Strom rostoucí v korytě potokaNepovolený odběr a navíc se o trubku 
zachycují nánosy



 Nohejbalový turnaj – pozdě, ale přece.
     V sobotu 1. srpna 2020, s téměř pětiměsíčním zpožděním oproti původnímu termínu, jsem uspořádal pro své kamarády 

nohejbalisty 12. ročník Petropavlovského turnaje losovaných dvojic. Turnaj opět probíhal v lukavské Sokolovně, která nám poskytuje 

vynikající zázemí. Bohužel v době dovolených se přihlásilo pouze 10 účastníků. Jako tradičně o dvojicích rozhodl los. Celkem bylo 

odehráno 15 utkání hraných na dva vítězné sety, které rozhodly o vítězích turnaje.

         Vítězové získali na rok putovní pohár, kde budou na štítku uvedena jejich jména a stejně jako dvojice na druhém a třetím místě si 

odnesli poháry, každý medaili, diplom a další věcné ceny. Ty získali i další účastníci, kteří skončili na 4. a 5.místě. A cen bylo opět hodně, 

zejména díky sponzorům turnaje, kterými byla firma Škoda Auto, a.s., Restaurace Na Jatkách v Žamberku, Pavel Šedý z České Třebové a 

další.   

Celkové pořadí turnaje:

1.místo - Patrik Kubíček (Líšnice) a Oldřich Prachař (Líšnice)

2.místo - Tomáš Holý (Pěčín) a David Jedlička (Pěčín)

3.místo - Jakub Komůrka (Žamberk) a Jaroslav Kovanda (Žamberk)

4.místo - David Podolský (Rokytnice v Orlických horách) a Roman Zecha (Žamberk)

5.místo - Michal Kristek (Žamberk) a Petr Bílý (Žamberk)

      Opětovně vynikající občerstvení nohejbalistům a přítomným zajistil Pavel Martinek 

ze Žamberka a Alča Urbánková, která na doplnění kalorií hráčům dodala domácí 

bábovku. Turnaj fotil již tradičně Jan Urbánek.  

      Na závěr patří poděkování všem, kteří byli na místě, ať už jako hráči, servis, nebo se 

jen přišli podívat. Zejména děkuji Vlastiku Severovi.

Na další nohejbalový turnaj (Vánoční) se můžeme opět těšit do Lukavice, letos 

netradičně již 14. listopadu. Tedy doufám, pokud nás opět nebudou omezovat 

hygienická opatření......

                                                                                                                    Pavel Urbánek

 Na fotografii vítězové turnaje P. Kubíček a O. Prachař. Foto pořídil J. Urbánek.

· od 1. 9. 2020 došlo ke změně hodin pro veřejnost na 265 poštách. V pondělí a ve středu bude otevřeno od 10 
do 12 a od 13 do 18 hodin, v úterý, ve čtvrtek a v pátek pak pobočky můžete navštívit 
už od osmi hodin do 12 a od 13 do 16 hodin. V sobotu je otevřeno od 8 do 12 hodin. 
Změna se týká poboček v Žamberku a Letohradě.

· Místní knihovna je opět v provozu, v tradičních časech v úterý 17 – 18 hod. a v neděli 
10 – 11 hod. si můžete vypůjčit knihy, časopisy a hry. Upozorňujeme na zajímavou 
knižní novinku, kterou jsme pro Vás zakoupili. Kniha autorů J. Junka a M. Štěpána s 
názvem „Českoslovenští karosáři“ se poměrně obsáhle věnuje historii karosárny v 
Lukavici včetně rozsáhlé fotodokumentace. Několik fotek do knihy dodal p. Jiří Dudek, 
místní badatel.  

BEZPLATNÉ ZŘÍZENÍ WI-FI HOTSPOTŮ
 V OBCI LUKAVICE

Projektem WiFi4EU Evropská komise podporuje 
zavádění bezplatného systému pro wi-fi připojení pro 
občany a návštěvníky ve veřejných prostorách, jako 
jsou parky, veřejné budovy, knihovny, zdravotní 
střediska nebo muzea v celé Evropě.
V naší obci byly wi-fi hotspoty instalovány na budově 
obecního úřadu – pokrývá náves a knihovnu, na 
budově sokolovny – pokrývá přilehlé sportoviště a na 
budově AVA – pokrývá okolí. Vzdálenost pokrytí je cca 
300 – 400 m. Ve svých zařízeních vyhledejte název sítě 
( SSID )"  wifi4eu  " ke kterému se lze bezplatně připojit 
k internetu.
Na pořízení hotspotů obec čerpala 100% dotaci z EU ve 
výši 15.000 €.

Krátké zprávy

Koupím staré pivní lahve jsem sběratel. Tel.604 570 663







V polovině září jako houba po dešti, během týdne vyrostlo u 
sokolovny workoutové hřiště. Otevření jsme plánovali spojit s 
Křapáčovými hody, které se nakonec nekonaly. Ale vše zlé je pro 
něco dobré. Terénní úpravy kolem hřiště nemohly být z důvodu 
letošního deštivého počasí a tím podmáčeného terénu 
dokončeny. I když L. Holeček s bagrem si s korytem potoka i 
okolním terénem zdárně poradil, ještě to není ono a čekáme až 
trochu přituhne. Otevření je nově naplánováno na 30.dubna a 
tak při pálení čarodějnic a stavění máje uvidíme i sportovní 
exhibici, která bude s otevřením spojená. Do té doby je hřiště 
uzavřeno a žádáme všechny o dodržování tohoto zákazu. Jistým 
výtečníkům se už podařilo na plochu hřiště nanosit bahno. 
Workoutové hřiště stálo celkem 521.969 Kč, podařilo se nám 
získat dotaci od MMR ve výši  365.378,- Kč a tak jsme z vlastních 
zdrojů zaplatili 156.591 Kč.

Ještě před dušičkami 
jsme stihli vyměnit 
všechny troje dveře a 
jedno okno v márnici na hřbitově – celkem za 105 tis. Kč. Původní dveře už 
byly shnilé a nešly zavírat. Na zadní stranu márnice byl také umístěn Řád 
pohřebiště. Od pamětníků bychom potřebovali zjistit, jak bylo při stavbě 
vyřešeno WC. Pokud si někdo pamatujete jak vedly trubky, dejte nám vědět.  
V letošním roce jsme měli v plánu vybudovat před hřbitovem i zpevněnou 
plochu pro parkování vozidel. Bohužel dodnes se nám nepodařilo tuto 
záležitost papírově vyřešit, tak abychom měli platný územní souhlas. Akce 
se tedy přesouvá do rozpočtu příštího roku.



Obec uspěla s žádostí o dotaci na 
odborné ošetření památného stromu – 
dubu L.Hotmara. Za částku 18.755 Kč byl 
proveden zdravotní řez, redukce 
dlouhých a nestabilních větví a byla 
vyměněna stávající dynamická vazba. 
Zároveň se zvětšil odstup koruny od 
lektrického vedení. Dotace ve výši 100% 
byla poskyta Ministerstvem ŽP v rámci 
Programu péče o krajinu.

Nového dopravního zrcadla se dočkali na výjezdu u Grundových. Nejprve musel být 
ořezán strom, jehož větve zasahovaly nejen do kabelového vedení rozhlasu, ale hlavně 
do profilu chodníku. Zároveň spadané ovoce na chodníku bylo nepříjemnou překážkou 
pro chodce (takových stromů je v obci více a majitelé by si je měli prořezat). Pan 
V.Hubálek nám vyšel vstříc a tak jsme zrcadlo mohli umístit na kraj jeho pozemku. 
Děkujeme za všechny uživatele komunikace, protože taková vstřícnost už dnes není 
běžná. Spíš se setkáváme s pravým opakem…  

První dům v lokalitě U křížku už je trvale obydlen, 
dalších šest domů je rozestavěno. Kromě toho je v 
obci rozestavěno ještě dalších 12 rod. domů. 

S úsměvem na tváři přivítal čerstvý 
sedmdesátník p. J. Slavík kamarády 
hasiče, kteří mu přišli popřát k 
narozeninám. K přání  všeho 
nejlepšího a dalších let prožitých ve 
zdraví a pohodě se připojujeme i my.

Jedno světlo přibude u cesty ke hřbitovu, 
u nově zastavené lokality. Děkujeme 
Hubálkovým za strpění útrap spojených s 
výkopem pro kabel.

Na rozcestí k Restauraci U Beranů je nově umístěná lavička a 
také odpadkový koš se sáčky na psí exkrementy. Z těch si ale 
někdo dělá trhací kalendář a spousta prázdných sáčků už se 
povaluje kolem. Co k tomu dodat… 

Obrázkem se vracíme k loňskému předvánočnímu setkání seniorů, 
oblíbené akci, která se letos ze všem známých důvodů nemohla konat. 
Snad seniory potěší alespoň pozdrav, který najdou ve schránce.
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Lukavice č.p. 117,  561 51 Letohrad,  tel. + fax.: 465 621 425
e-mail: oulukavice@orlicko.cz

Příprava vánoční výzdoby probíhala jako obvykle, ale samotné rozsvícení bylo bez lidí opravdu smutné. Děkujeme všem, kteří se k němu 
připojili alespoň na dálku a společně s námi v 17 hod. rozsvítili svou vánoční výzdobu na domech nebo svíčku za oknem. Školáci i my 
všichni ostatní jsme se těšili na vánoční jarmark, který měl loni velký úspěch, ale co se dá dělat. Zůstala alespoň tradice, kdy si každá 
třída ozdobí na návsi svůj stromeček a naděje, že za rok bude zase vše při starém.

Úřadujeme i za zamčenými dveřmi
Možná se někdo domnívá, že na úřadě máme pořádný „vegáč“, 
když je návštěvní doba pro veřejnost omezena na 5 hod. v úřední 
den. Můžu vás ubezpečit, že tomu tak není. MMR vyhlásilo nové 
dotační tituly, které chceme využít a tak se připravují žádosti o 
dotace na rekonstrukci čp.113 (knihovna a muzeum) a na opravu 
komunikace od ZD po cestu k letišti.  Rozšíření místního rozhlasu, 
po kterém občané volají, chceme řešit komplexně jako 
protipovodňové opatření a spolu s varovným systémem pořídit i 
digitální povodňový plán. Na to chceme žádat o dotaci z 
Operačního programu Životní prostředí. Zároveň již běží žádosti o 
dotace na vybavení garáže výjezdové jednotky hasičů, na pořízení 
nových krojů pro taneční soubor Česká Beseda a pořízení 
elektronické úřední desky. Přes DSO Orlicko bychom rádi pořídili s 
pomocí dotace další kompostéry pro občany a štěpkovač pro 
potřeby obce i pro občany k zapůjčení. Uvidíme jak  budeme 
úspěšní a jak se nám s pomocí dotací podaří zalátat avizované díry 
v obecním rozpočt, způsobené dopadem daňových změn.

  I.Severová     

zdroj:internet
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